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28. 1. 2024 – Jakou mírou? 

 

1. čtení: Lk 6, 22-36 

 
Píseň: Svítá 37 – Čest dej, jen Pánu Bohu svému dej 
  
Základ kázání: Mk 4, 16-25 
  

Kázání: Milí shromáždění, 
 

poslední neděli jsme se začali věnovat zejm. Ježíšovým 
podobenstvím. Ale ještě než evangelista pokračuje v Ježíšových 
podobenstvích, vsouvá mezi první a druhé pár krátkých větiček. O světle 
– zdá se být prosté. A o měření stejnou měrou. Zdá se být rovnocenně 
banální. Avšak opak je pravdou. V obou případech. 

V první řadě totiž v. 21 nemluví o světle! Světlo přece nejde nikam 
„dát.“ Evangelista píše o přicházející lampě, řecky lychnos. To už smysl 
dává – lampu někam dát můžeme. I kdyby absurdně pod hrnec nebo pod 
postel. Ale i při správném překladu to vypadá, že Ježíš opět vyslovuje 
banální pravdu – jako se to zdálo s Rozsévačem. 

Také proto sám Ježíš vysvětluje základní význam. Přicházející 
„lampa“ Boží pravdy se totiž nikam neschovává. Lampu Božího 
evangelia utajit nelze. A tak odhaluje vše skryté. 

Což je pro většinu lidí zvěst strašidelná, nikoli dobrá – Bůh jako 
vševědoucí Big Brother je obrovským problémem i pro mnoho 
křesťanů. Protože již sami jsou si vědomi mnohého, co je v nich 
samotných ostudné až zlé. Co potom to všechno, na co už rádi 
zapomněli… 

Avšak právě pronásledovaní křesťané, jimž jsou evangelia psána 
v první řadě, slyšeli opačné: To, co se musí skrývat – tj. lampa dobré 
zpráva Kristova vzkříšení, protože její nositelé – bude zjeveno. Tedy 
nejen, že přijde čas, kdy se křesťané nebudou muset skrývat, protože už 
nebudou vražděni pro víru v Boha laskavého, obětavého, dobrého. Ale 
dokonce budou odkryti, zjeveni – řecky „apokalypsováni.“ 

Což se opět v současné situaci mění ve zvěst nepříjemnou. Protože 
z toho vyplývá, že bude odhaleno, zjeveno, odkryto a „posvíceno“ i na 
evangelické „tajení“ Božího slova. Protože pokud je nám Boží slovo 
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lampou a světlem a nadějí a dobrem a projasněním všeho, tak proč ho 
tak nebo onak schováváme pod „hrnec“? 

Také proto toto krátké „minipodobenství“ i evangelista zakončuje 
slovy: „Kdo má uši k slyšení, slyš!“ (Dosl: „Jestli někdo má uši 
k slyšení…!“) Tato tradiční formule upozorňuje posluchače na to, že 
zamýšlenou zvěstí není, co nás napadne obvykle. Že se musíme namáhat 
přemýšlet dál a hlouběji, co Ježíš, a tak Bůh, vlastně říkají. Vtipné je, že 
pro Starý zákon jde o záležitost tak samozřejmou, že ani podobnou 
hlášku nikde ve Starém zákoně nenajdeme. Zato Nový zákon ji 
křesťanům uvádí pořád znovu – proč asi? 

Druhý „mezioddíl“ pak bude logicky podobně závažný. Vždyť 
začíná stejným: „Bacha na to, co slyšíte!“ „Pořádně se soustřeďte na a 
hluboce přemýšlejte o tom, co slyšíte!“ 

Což zejm. modernímu čtenáři dobře připomíná, že Bible není 
psaná pro soukromé čtení v tichu vlastní duše. I Nový zákon je psán 
k veřejnému, společnému čtení. A tak ke čtení hlasitému. Což také dobře 
ukazuje na okamžitou souvislost s „lampou“ Boží pravdy, kterou prostě 
nejde schovat. 

Tak i my nahlas vyslovujme: Jakou měrou měříme, takovou 
dostaneme „za odměnu.“ A ještě s velkým bonusem toho, jak jsme měřili 
ostatním. 

Tak se okamžitě text jeví jako povzbudivý! Protože když přece i 
masovým vrahům a pedofilům a násilníkům samozřejmě a snadno 
odpouštíme a usilujeme je dostat co nejdříve z vězení – dostaneme to 
samé, a ještě víc! Když hlavně usilujeme o zapomenutí na zlo a vinu a 
škodu, na sebestřednost a pýchu – protože nám jde hlavně o to, aby byl 
klid – dostaneme stejné o to větší měrou! 

A tak zase (snad) zní nesnadnost biblických podobenství. Protože 
to by přece bylo celé špatně! Nejprve proto, že by šlo o vítězství sobectví, 
sebestřednosti, a tak pýchy, a tak hříchu – a tak zla! Protože bychom 
ostatní soudili, poměřovali hlavně pro svůj vlastní zisk! Který jde s chutí 
na ruku právě zlu a utrpení ostatních a pýše a hříchu a peklu – kterým 
jde převelice o to, aby všichni věřili, že neexistují. Že zapomenutím a 
zavíráním očí zlo a utrpení a násilí a lež zmizí. Také proto nic takového 
Ježíš zamýšlet nemůže! 

Takže máme být přísní až nemilosrdní? To by znamenalo, že nám 
bude měřeno ještě nemilosrdněji! To chceme? Většina lidí samozřejmě 
ne – protože pro většinu lidí je nejhorší, když se k nim někdo chová 
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stejně, jako se oni chovají k jiným (první čtení!). Což také explicitně 
dokládá, proč zbabělostí a zapomínáním na zlo a utrpení a lež právě zlo 
a utrpení a lži podporujeme: Protože jakmile trpíme my, tak to nám 
v žádném případě nesmí nikdo říkat, že máme dělat, jakoby se nic 
nestalo – ačkoli to samé ostatním říkáme snadno. 

Tak jak tedy máme měřit ostatním? Když povrchně milosrdně 
vede k zbabělosti před zlem – a tak k volnému působení zla. Když hlavně 
přísné „měření“ vede ostatní i Boha k přísnosti vůči nám samým – a to 
přece nikdo nechce, ne? (Ale jak bylo měřeno Ježíšovi, prorokům, 
apoštolům? A proč?) 

Co třeba pravdivě? Mohlo by to fungovat? To by znamenalo, že i 
nám bude měřeno pravdivě – ba převelice pravdivě! A opět by šlo o 
zprávu pronásledovaným křesťanům – tedy prvním adresátům textu – 
suprovou: Pravda Boží lásky a vzkříšení, kterou nám nikdo nechce věřit a 
svět považuje za nesmysl a nepravdu a stydíme se za ni, bude měřena 
právě pravdivostí. Ačkoli jsme zabíjeni, vražděni a posmíváni jako 
naivní, duševně nemocní, přihlouplí a věřící v očividné nepravdy – dle 
obvyklého lidského pohledu. 

A zároveň jde takovým „měřítkem“ velmi rychle odhalit darebáky, 
grázly, sobce, manipulátory, lenochy a zlé lidi. Protože právě ti pravdu 
nesnášejí. Pravdu se pokoušejí ze všech sil ohnout, vymazat nebo 
všechny přesvědčit, že žádná pravda není. Že si každý může myslet a 
říkat, co chce. Že se můžeme tvářit, že co se stalo před minutou, týdnem, 
pěti měsíci nebo před tisíci lety se přece nestalo! Nebo „na tom už 
nezáleží!“ A jsme tam, kde jsme byli před chvíli. 

Dobře pak „měřítko pravdy“ souzní také s v. 25: Kdo má pravdu, 
tomu bude pravdy ještě přidáno! Kdo by nechtěl znát víc a víc pravdy? 

Bohužel mnoho lidí. 
A komu pravda není vlastní, ten se bude mýlit znovu a znovu a víc 

a víc. A bude věřit větším a větším nesmyslům. A tak mu bude „ještě 
přidáno“ nesmyslů, konspirací, lží, manipulací, herezí a nepravd. 

Ačkoli prvním rozměrem zvěsti této věty je rozměr majetkový. 
Opět jde o podobenství – tak musí vycházet z běžné známé zkušenosti. 
Jíž je dodnes: Bohatý snadno bohatne a bohatne („jediné, co plodí 
bohatství, je bohatství“). Chudý se naopak musí rvát každý den o to, aby 
ještě více nezchudnul. Nic se na tom za dva tisíce let nezměnilo. Také 
proto, že se zejm. bohatí tváří, že nic takového nikdy nebyla pravda. Že 
to jen chudí se málo snaží. 
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To je však pouze to, k čemu Ježíš připodobňuje svou zvěst – ne 
zvěst samotná. Také proto jsme do ní mohli snadnou vplout s „měřením 
ostatním podle pravdy.“ A stejně bychom mohli také s „měřením 
ostatním podle Božího milosrdenství“ nebo podle „Božího království.“ 
Protože tím máme měřit všem. Jak to připomíná také Lukášovo podání: 
Všem přejte Boží království, protože Boží spásu. A budeme dětmi 
Nejvyššího (konečně!). A nebudeme jako pohané a hříšníci. 

A komu je vlastní mnoho z Božího království – tomu bude ještě 
přidáno. Kdo přeje a usiluje o Boží království a spásu pro ostatní – tomu 
bude ještě přidáno. Kdo přijal mnoho z Boží pravdy, lásky, milosti – 
tomu bude ještě přidáno. Kdo „má“ mnoho Boží blízkosti, bude jí mít 
ještě víc. Vždyť Boží království a spása člověka je z nejzákladnějších 

pravd nejen tohoto světa! 
A ten, kdo to vše nemá ani nepřeje ostatním? Ten přijde i o to 

málo, co má. Třeba o dojem patření do Božího království nebo Božího 
lidu (Mt 3, 7-9 + J 8, 37-46). Nebo vůbec mezi „slušné“ lidi. Nebo o ten 
strašně důležitý majetek, který si do hrobu vzít prostě nejde. Ačkoli i 
tomu mnozí věřili už ve starověku. 

Tak velmi silně zní tento dvouverš také těm, kteří se domnívají, že 
si zasluhují Boží milost a přízeň. „Extra zacházení“ z Boží strany. Jeho 
„nadpřirozenou ochranu.“ Protože nic takového nemůže mít vůbec nikdo 
(Ježíš! Proroci! Apoštolové!). A tak každý, kdo se domnívá, že cokoli 
takového „má,“ ten o to přijde. Obvykle velmi rychle. 

Což je ale vlastně zase dobrá zpráva! Pokud se někdo domnívá, že 
„má“ něco, co nemá – a tato iluze, nepravda mu bude odňata – bude 
vysvobozen z této lži, iluze, nepravdy. A tak dostane šanci získat třeba i 
to, co se donedávna domníval, že zcela samozřejmě již vlastní. Třeba 
konečně pravdu. Třeba i Boží království. A třeba ho poté přát, měřit a 
nést také ostatním. Třeba i hříšníkům! 

Amen. 
 

Píseň: NEZ302 – Mocný Bože, při Kristovu zachovej nás spásy slovu  


